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بهارســتان و پاســتور برخلاف روزهای نخســتین تشکیل دولت ســیزدهم دیگر 
یار گرمابه و گلســتان هم نیســتند و نارضایتی از عملکرد کابینه به خصوص بخش 
اقتصادی که عامل مهم نارضایتی عمومی از وضعیت فعلی کشــور شــده، صدای 

نمایندگان مجلس را درآورده است.
بهارستان نشینان مدت هاست خواستار ترمیم کابینه، حذف وزرای ضعیف، تلاش 
برای تحقق وعده های دولت از جمله ســاخت یک میلیون مسکن و کنترل تورم و... 
هســتند، اما در عمل گذران زندگی هر روز ســخت تر از قبل شــده است؛ ارزش پول 
ملی همچنان روند کاهشی دارد و قیمت طلا، سکه، مسکن، خودرو و کلیه کالاهای 

اساسی روند صعودی خود را ادامه داده اند.
از طرفی نزدیک به ســه ماه است کشور درگیر اعتراضات است و حداقل خواسته 
مردم برای شنیده شدن صدای اعتراضات برای اصلاح ساختارهای معیوب مدیریتی و 

قانونی به ورطه عمل نرسیده است.
از این رو جلسه غیرعلنی دیروز مجلس که میزبان رئیس جمهور و بخشی از کابینه 
ســیزدهم بود، اهمیت بسزایی داشت. جزئیاتی از جلسه منتشــر نشده، اما از میان 
سخنان پراکنده برخی از نمایندگان مجلس، دلخوری رئیسی از نمایندگان مجلس و 
بررسی وضعیت اقتصادی و مسئله اعتراضات جزء سرفصل صحبت ها بوده است و 
مانند همیشه که جلسات این چنینی به  دور از حاشیه نبوده اند، در نهایت سروصدای 
مجلس و حواشــی دیروز، قالیباف را مجبور بــه تذکر و دعوت به آرامش نمایندگان 

مجلس کرد.
محمدتقی نقدعلی، عضو فراکسیون روحانیون مجلس، درباره جلسه غیرعلنی 
مجلس و دولت گفت: آقای رئیسی معتقد بود برخی تصمیمات غلط در کمیسیون ها 
یــا صحن علنی مجلس در کوتاه مدت یا بلندمدت امکان دارد برای نظام هزینه های 
غیرقابل تحمل داشــته باشد. عضو فراکســیون روحانیون مجلس شورای اسلامی 
گفت: رئیس جمهور از نمایندگان در جلسه غیرعلنی دیروز تقاضا کرد بعد از معرفی 
گزینه ها و مدیران، اصرار بر انتصاب نداشــته باشند و اتخاذ تصمیم نهایی را بر عهده 

مسئول مربوطه بگذارند.
محمدتقی نقدعلی درباره جزئیات جلســه غیرعلنی مجلس شــورای اسلامی 
بــا رئیس جمهور و هیئت وزیران به انتخاب گفت: آیت االله رئیســی کاندیدای جریان 
ارزشــی و اصولگرا بــود و نمایندگان مجلس در جریان انتخابات از ایشــان حمایت 
کردند. جلسه یکشنبه نیز جلسه ای برای همراهی و همکاری نمایندگان و وزرا برای 

حل مشکلات مردم بود.
وی در تشریح اظهارات رئیس جمهور در جلسه غیرعلنی به ایرنا گفت: بخشی از 
اظهارات رئیس جمهور درخصوص شخصیت آیت االله مدرس با تأکید بر ویژگی های 

بارز ایشان مبنی بر حق طلبی، آزادی خواهی و مردم محوری بود.
عضو فراکسیون روحانیون مجلس شورای اسلامی افزود: اظهارات رئیس جمهور 
حول محور توجه ویژه به فرهنگ، دین، آموزش در برنامه های هفتم توسعه، عدالت 
در پرداخت ها، رفع تبعیض، تحقق عدالت به عنوان ســند بالادستی در برنامه هفتم 

بود.
 گلایه رئیسی از مجلس

وی ادامــه داد: رئیس جمهــور بــر لزوم تشــکیل صندوق عدالت و پیشــرفت 
تأکید داشــت. تشــکیل این صندوق در بودجه ۱۴۰۱ در مجلس به تصویب نرســید. 
رئیس جمهور معتقد بود تشکیل این صندوق موجب ایجاد گشایش هایی در استان ها 

می شود.
وی افزود: آیت االله رئیسی معتقد بود نیروهایی که در دولت به  کار گرفته می شوند 
باید افرادی پاکدست باشند. اگر به هر دلیلی با گزارش های مردم و نمایندگان مجلس 
به این نتیجه برسیم که نیرویی ناکارآمد یا فاسد است، به هیچ وجه تحمل نمی کنیم 

و افراد خاطی برکنار می شوند.
نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شــورای اسلامی بیان کرد: رئیس جمهور 
خواستار انصاف نمایندگان در قضاوت ها نسبت به عملکرد وزرا و مدیران استان شد 

و در عین حال تذکر و مشورت نمایندگان را فرصتی مغتنم دانست.
رئیس جمهور معتقد بودند مشورت با نمایندگان برای انتصابات و معرفی گزینه ها 
راه و کانالی برای شناسایی استعدادهای خوب است، اما بعد از انتخاب مسئولان باید 
دســت آنها برای انتخاب و انتصاب مدیران پایین دستی باز باشد که روالی منطقی و 

قانونی است.
 رئیسی: بعد از معرفی گزینه ها و مدیران، اصرار بر انتصاب نداشته باشید

عضو کمیســیون فرهنگی مجلس ادامه داد: در این جلســه وزرای بهداشــت، 
اطلاعات و صمت گزارشــی از عملکرد خود ارائه دادند. شــش نفر از نمایندگان نیز 

نظرات خود را درباره عملکرد دولت اعلام کردند.
وی اظهــار کرد: محــور اظهارات نمایندگان این بود که دولت ســیزدهم، دولتی 

خدمتگزار و غیرقابل مقایســه با دولت قبل اســت. البته برخــی ضعف ها در زمینه 
فرهنگــی، تبعیــض در پرداخت ها و لزوم حــذف بانیان وضع موجــود مورد تأکید 

نمایندگان بود.
وی اظهار کرد: محور بحث رئیس مجلس شورای اسلامی نیز همراهی و تعامل 
با دولت برای حل مشــکلات مردم و تدویــن و تصویب قانون بودجه و قانون برنامه 
هفتم توســعه بود. قالیباف معتقد بود دولت باید برنامه ویــژه ای برای کنترل تورم 

داشته باشد.
 حواشی جلسه دیروز

عضو فراکســیون روحانیون مجلس درباره حواشــی این جلسه گفت: در چنین 
جلســاتی وقتی نمایندگان، وزرا را می بینند مشکلات حوزه های انتخابیه را در قالب 
مکاتبــات مطرح می کنند تا دســتور وزیر را برای حل مشــکلات اخــذ کنند. برخی 
نماینــدگان در حال گفت وگو و رایزنی با وزرا بودند که موجب شــد فضای مجلس 
شلوغ شــود و آرامش لازم برای شنیدن اظهارات وزرا وجود نداشت؛ بنابراین رئیس 
مجلس دقایقی پشت تریبون حاضر شدند و از نمایندگان تقاضا کردند آرامش جلسه 
را حفظ کنند تا جلســه جداگانه ای برای بررسی مشکلات حوزه های انتخابیه برگزار 

شود.
 افزایش ۲۰ درصدی دستمزدها

سلیمی، عضو هیئت رئیسه مجلس نیز از افزایش ۲۰ درصدی دستمزدها در سال 
آینــده خبر داد و گفت: رئیس جمهور در این جلســه بر عدالت و پرداخت در حقوق 
و دستمزد تأکید داشــت و دولت به صورت جدی به دنبال تحقق این موضوع است 
و به زودی لایحه ای در این رابطه به مجلس ارســال خواهد کرد. عضو هیئت رئیسه 
مجلس گفت: آقای میرکاظمی اعلام کرد ســال آینده ۲۰ درصد به حقوق ها اضافه 
خواهد شد. همچنین در این جلسه اعلام شد ۸۰ درصد از درآمدهای دولت در سال 

جاری تحقق پیدا کرده است.
  تأکید بر ضرورت تمرکززدایی، عدالت محوری و توجه به سیاست های کلی 

ابلاغی رهبر معظم انقلاب
سید نظام الدین موسوی، سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی، در پایان 
جلســه دولت و مجلس، در نشست خبری درباره جلسه غیرعلنی مجلس و دولت 
گفت: در ادامه جلسه مشترک بین مسئولان قوای کشور، در مجلس شورای اسلامی 
میزبان اعضای هیئت دولت و مسئولان عالی قوه مجریه بودیم. از ابتدای شکل گیری 
مجلس یازدهم با مسئولان قوه مجریه به ویژه در دولت جدید اهتمام بیشتری برای 

برگزاری جلسات شکل گرفته است.
وی ادامه داد: علاوه بر جلســات متعدد مشــترک میان رؤســای قوا و همچنین 
کمیســیون های مجلس که تشکیل می شــود، این احتمال وجود دارد که در صحن 
مجلس نیز این جلســات برگزار شود؛ در همین راســتا امروز میزبان رئیس جمهور و 

اعضای کابینه بودیم.
موسوی خاطرنشان کرد: در این جلسه مباحث مختلفی درباره موضوعات مهم 

کشور به ویژه مسائل اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی به بحث و بررسی گذاشته شد.
وی افــزود: در این جلســه علاوه بر رؤســای قوای مجریــه و مقننه که مباحث 
مبسوطی را مطرح کردند، وزرای اطلاعات، صمت، بهداشت و رئیس سازمان برنامه 
و بودجه مطالبی را مطرح کــرده و گزارش هایی را درباره حوزه های تخصصی خود 
به ویژه در حوزه اقتصاد و کمبودهایی که در حوزه دارو وجود داشت، ارائه کردند. این 
نماینــده مردم در مجلس یازدهم با بیــان اینکه از طرف مجلس نیز علاوه بر رئیس 
مجلس، رؤســای کمیسیون های فرهنگی و برنامه و بودجه و شش نفر از نمایندگان 
به نمایندگی از طرف ســایر وکلای ملت به تشــریح دیدگاه هایشان پرداختند، افزود: 
نمایندگان مجلس به واسطه حضور مستقیمی که با مردم دارند، موضوعات مختلفی 
را برای طرح در این جلســه داشتند که بخش عمده ای از آنها به مسائل اقتصادی و 
معیشتی برمی گشــت. همچنین پیگیری مصوبات استانی دولت، تأکید بر تنش های 
جاری از جمله تنش آبی که در کشــور وجود دارد و ضــرورت پرداخت بودجه های 
عمرانی و اســتانی، مبارزه با فســاد در بخش هایی که ممکن است مفسده ای وجود 
داشته باشد و ضرورت به کارگیری مدیران کاردان متعهد از دیگر موضوعاتی بود که 

در این نشست مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
وی یادآور شد: رئیس مجلس شــورای اسلامی نیز در سخنانشان علاوه بر تأکید 
بر ضرورت تعامل و همکاری بیشــتر بین مجلس و دولت برای حل مشکلات مردم 
تحلیلــی از شــرایط داخلی و خارجی ارائه کرده و شــرایط موجــود را تبیین کردند. 
همچنین نقاط ضعف و قوت آن را برشــمردند و تأکیــد کردند که باید برای حل این 
مســائل تدبیری بیندیشیم و بخش عمده ای از این مسائل از طریق ارتقای کارآمدی و 

بالابردن سطح همکاری بین مجلس و دولت قابل حل خواهد بود.
سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی بیان کرد: در مجموع یکی از نکات 

محوری در این جلســه اعم از تحلیل مســائل روز بود؛ کما اینکه در مورد اعتراضات 
و اغتشاشــاتی که در این مدت شــاهد بودیم، نمایندگان هم دولت و هم مجلس بر 
ضرورت به کارگیری بهترین راه مقابله با این مسئله و رسیدن به ثبات در کشور و توجه 

به مطالبات واقعی و اساسی مردم به ویژه در حوزه معیشت و اقتصاد تأکید داشتند.
نماینده مردم تهران، شــمیرانات، ری، اسلامشــهر و پردیس در مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: در این نشست تأکید بر این بود که مردم همراه با انقلاب هستند 
و توجه جدی به توطئه های دشمن ندارند. دشمن در جنگ نرم، ترکیبی، همه جانبه 
و گســترده ای که علیه جمهوری اسلامی ایران و مردم به راه انداخته است، تا حدود 
زیادی شکســت خورده و با بی توجهی قاطبه مردم مواجه شــده اســت، اما به این 
معنا نیســت که در کشور اعتراض نســبت به عملکردها وجود ندارد و ضمن اینکه 
مــردم همراه بــا انقلاب و معتقد به نظام و رهبری بــوده و به چارچوب های کلی و 
ساختارهای جمهوری اسلامی نیز متعهد هستند، اما گلایه ها، شکایات و اعتراضات 
درستی هم وجود دارد که باید به آنها پاسخ داده شود که بخش عمده ای از آنها در 

حوزه اقتصادی و معیشتی است.
وی افزود: تأکید مجلس و دولت در این جلسه مشترک بر اساس گزارش هایی که 
ارائه شــد، بیانگر این است به رغم تحریم ها و مشکلات و سنگ اندازی های متعددی 
که دشــمنان به ویژه در یک سال گذشــته علیه مردم و ملت ایران داشتند، روندها و 
شــاخص ها رو به  رشد است و برآورد این است که شاخص کلی اقتصاد رو به بهبود 
خواهد رفت و فائق آمدن و خنثی ســازی تحریم ها با برنامه ها، روش ها و راهکارهای 
خوبی در پیش گرفته شده و در سال آینده بهتر نیز خواهد بود. از سوی دیگر تصمیم و 
تأکید مجلس و دولت بر این است که لایحه بودجه ۱۴۰۲ به نحوی تنظیم و تصویب 
شــود که به نوعی تمرکززدایی شده و استان ها راحت و بهتر بتوانند در زمینه تحقق 
عدالت کار کنند و در این راستا عدالت در پرداخت ها دغدغه مشترک مجلس و دولت 
به ویژه رئیس جمهور بود که تأکید داشــت حتما در لایحــه بودجه باید این موضوع 

مدنظر قرار گیرد.
موسوی گفت: برای برنامه هفتم که محصول مشترک این دولت و مجلس خواهد 
بود، طبق آنچه رئیس ســازمان برنامه و بودجه مطــرح کرد، بعد از تدوین و تنظیم 
لایحه بودجه بلافاصله برنامه هفتم تدوین شــده و به مجلس تقدیم خواهد شد و 
این برنامه همان طور که رهبر معظم انقلاب فرمودند مســئله محور خواهد بود. این 
نماینده مردم در مجلس یازدهم یادآور شــد: ما بر اساس نگاه مسئله محور مشترک 
بین دولت و مجلس برای تدوین برنامه هفتم توســعه به نحوی اقدام می کنیم که 
نگاه صددرصدی به اجرا و تحقق آن وجود داشته باشد؛ کمااینکه بر اساس گزارش 
رئیس ســازمان برنامه و بودجه، در بدبینانه ترین حالت ۷۰ تا ۸۰ درصد این برنامه تا 

پایان دوره پنج ساله تحقق پیدا کند.
وی در پاســخ به زمان تقدیم لایحه بودجه ۱۴۰۲ از سوی دولت و مجلس گفت: 
بر اساس قانون ۱۵ آذر ماه باید این لایحه به مجلس تقدیم شود که احتمالا در همین 

حدود نیز ارائه خواهد شد.
موســوی در پاســخ به اینکه آیا در مورد وزیر پیشــنهادی راه و شهرسازی نیز به 
مواردی در این نشســت اشاره شده اســت، بیان کرد: در این نشست صحبتی مطرح 
نشد اما روز گذشته سخنگوی هیئت دولت اعلام کرد آقای بذرپاش به عنوان وزیر راه 
و شهرسازی به مجلس معرفی می شود؛ بنابراین به محض دریافت نامه معرفی وی 

توسط دولت به مجلس آن را اعلام وصول خواهیم کرد.
سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این پرسش که جلسه 
رأی اعتماد وزیر پیشــنهادی راه و شهرسازی چه زمانی برگزار می شود، تصریح کرد: 
بر اساس آیین نامه ۱۰ روز بعد این جلسه برگزار می شود؛ بنابراین احتمالا هفته آینده 

جلسه رأی اعتماد آقای بذرپاش را برگزار کنیم.
نماینده مردم تهران، شــمیرانات، ری، اسلامشــهر و پردیس در مجلس شورای 
اســلامی در پاسخ به این پرسش که بر اســاس آنچه رئیس مجلس اعلام کرده بود 
ابتدا باید برنامه هفتم توسعه بررسی و تصویب می شد، سپس بررسی لایحه بودجه 
۱۴۰۲ در دســتور کار قرار می گرفت، گفت: بر اســاس قانون بایــد ابتدا برنامه هفتم 
بررســی و تصویب شود سپس بر اســاس آن لایحه بودجه تدوین شود، اما بر اساس 
شرایط موجود در دولت ممکن است مجوزهایی کسب شود که برنامه هفتم با تأخیر 

تدوین شود.
وی در پاســخ به اینکه نظر رئیس ســازمان برنامه و بودجــه درباره زمان تدوین 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ و برنامه هفتم توســعه چه بوده اســت، خاطرنشان کرد: رئیس 
سازمان برنامه و بودجه گفت: لایحه بودجه ۱۴۰۲ در حال تدوین است و بعد از اتمام 
آن برنامه هفتم توسعه تدوین می شود؛ بنابراین طبق قانون ابتدا باید برنامه هفتم و 
سپس لایحه بودجه بررسی می شد، اما اگر دولت مجوز عالی کسب کند، مجلس نیز 

طبق آن عمل خواهد کرد.

آذر منصوری پیشنهاد های مطرح شده در دیدار فعالان سیاسی با علی شمخانی را تشریح کرد
گفت وگو با مردم، پذیرش خطاها و کنترل نفرت پراکنان

دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران اســلامی به همراه جمعی از فعالان سیاسی، صبح روز 
گذشــته با علی شــمخانی، دبیر شــورای عالی امنیت ملی دیدار کرد. به گزارش ایسنا، آذر 
منصوری ســخنرانی خود در این دیدار را منتشر کرده و با بیان اینکه «در اقصی  نقاط کشور 
همه آنان که در این اعتراضات جان باختند، فرزندان ما هستند»، اظهار کرده است: امیدوارم 
این گفت وگوها نتیجه بخش باشد. متأسفانه خود گفت  وگو هم که باید با آن بر سر تحلیل و 
ارزیابی وضع موجود و راه حل ها به توافق رسید، معنا و مفهوم خود را از دست داده است؛ 
در حالی که گفت وگو نه تنها راه حل بلکه مسئله امروز ایران است. اگر قرار است گفت وگو به 
حل منازعه ختم شــود، باید مشروط و منوط به پذیرش عقلانیت استراتژیک برای گفت وگو 
باشــد. دبیرکل حزب اتحاد ملت در ادامه با بیان اینکــه «نباید تجربه گفت وگوهای بعد از 
اعتراضات آبان ۹۸ را از نظر دور داشــت» خاطرنشان کرد که اگر جامعه مدنی می توانست 
به نقش واســط خود قدرتمند عمل کند، امروز اعتراضات به خیابان کشــیده نمی شــد و 
مطالبات از مسیری به مراتب کم هزینه تر به نتیجه می رسید. منصوری در این دیدار با اشاره 
به موضوع گشــت ارشــاد  تأکید کرده اســت: در همین یک فقره پوشش زنان و گشت های 

ارشــاد، سال هاست انذار و هشدار داده شد و پیشنهاد دادیم کافی است، گشت ارشاد جمع 
شود و مقاومت مدنی در این سطح در  برابر این اجبار گسترش پیدا نکند. جامعه خودش به 
معدلی هنجار از پوشش خواهد رسید و این رویه شما در  نهایت به ضدیت رو به  افزایش با 
پوشش اسلامی ختم خواهد شد و این مناقشه ویرانگر است. این فعال سیاسی اصلاح طلب 
با طرح این پرسش که «زنان ایرانی سؤال می کنند این جامعه اسلامی که قرار است پوشش 
من نماد آن باشــد، چه آورده ای برایم داشــته که من با این پوشــش به آن افتخار کنم؟» 
تصریح کرده است: چه می شد اگر زنده یاد اعظم طالقانی برای یک  بار هم که شده به عنوان 
کاندیدای ریاســت جمهوری در رقابت ها حضور پیدا می کرد؟ نگویید که او رجل سیاســی 
نبود که حال و روز کشــور گواه اســت حذف زنان از گردونه مدیریت کلان، کشور ما را با چه 
وضعیتی روبه رو کرده اســت. فرضا یک دوره یکی از زنان که هم ســواد و هم تجربه اش را 
داشت، با پوشش اســلامی رئیس جمهوری ایران و حاکمیت هم با او همراه می شد، آیا ما 
امروز با مناقشه بر سر حجاب مواجه بودیم؟ منصوری در بخش دیگری از این دیدار با بیان 
اینکه «همان طور  که پوشــش من انتخاب من اســت، باید به دیگران هم حق انتخاب داده 

شــود»، ادامه داد: من به چشم خود دیدم که این اجبار و اصرار چگونه در زیر پوست شهر 
در  حال تبدیل شــدن به ضد خود است و سوگمندانه باید گفت شد آنچه نباید می شد. وی 
با اشــار به ریشه های اعتراضات اخیر یادآور شده است: اگر به پیمایش های متعددی که با 
موضوع ســرمایه اجتماعی و ارزش ها و نگرش های ایرانیان انجام  شده است توجه شده و 
حاکمیت متناسب با نتیجه این پیمایش ها، سیاست گذاری های خود را اصلاح کند، اعتراض 
به خیابان کشیده نخواهد شد. این را هم جامعه شناسان و هم اقتصاددانان از مدت ها پیش 
هشــدار داده اند. زخم های جامعه اگر درمان نشود، روزبه روز عمیق تر خواهد شد و مترصد 
فرصتی برای ســر باز  کردن. این فعال سیاسی اصلاح طلب در بخش دیگری از این دیدار با 
برشمردن پیشنهاد های خود به حاکمیت برای آینده، گفته است: حاکمیت در سه سطح باید 
تلاش کند؛ ســطح اول و در کوتاه مدت با مردم گفت وگو کند، خطاها را بپذیرد، بلندگوهایی 
که نفرت می پراکنند و مردم را عصبانی می کنند، کنترل کند. اینســتاگرام، واتس اپ، توییتر و 
تلگرام، فیس بوک و کلاب هاو س را رفع فیلتر کند. لااقل به یکی از احزابی که درخواســت 
مجوز تجمع کرده اند، مجوز بدهد و مطمئن باشد این یک اقدام ظرفیت ساز است. منصوری 

تغییرات برخی برخی افراد و ترکیب ها در برخی سطوح متناسب به خواست جامعه، آزادی 
برخی زندانیان، توقف صدور احکام اعدام را نیز پیشنهاد داده و با تأکید بر ضرورت برگزاری 
انتخابات ســالم و رقابتی برای انتخابات ۱۴۰۲ افزوده اســت: برای حل مسئله تحریم ها و 
نجات اقتصاد کشــور، مشکلات و چالش های با آمریکا و غرب حل شود و سیاست گذاری ها 
برای اســتفاده از ظرفیت ایرانیان خارج از کشــور اصلاح شــود. دبیرکل حزب اتحاد ملت 
در ادامه اصلاح قانون اساســی مبتنی بر حقوق ملــت و کاهش عواملی که این حقوق را 
تضعیف می کند، پیشــنهاد داده و گفته است: این اقدامات باید مرحله  به  مرحله طی شود. 
اگر اراده ای نه برای جمع شــدن بلکه برای حل مســئله وجود دارد، گام ها در سه سطح و 
مرحله  به  مرحله باید انجام شود. منصوری در پایان سخنانش در این نشست تصریح کرده 
است: اگر حاکمیت دســت به این اقدامات بزند، ما هم از این اصلاحات شجاعانه حمایت 
می کنیم. ما نه برنامه ای برای انتخابات داریم و نه به دنبال سهمی در قدرت هستیم. آنچه 
برای ما مطلوب اســت، تحقق یک حکمرانی خوب در کشور است که خیر ملک و ملت را 

توأمان به دنبال خواهد داشت.

دوشنبه
۱۴ آذر  ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۳۸

گزارش

گزارش «شبکه شرق» از آخرین یافته ها
درباره «خودکشی» دانشجوی دکترای دانشگاه تهران

همه ماجرا «مقاله» است؟
«خودآسیب رســان» توصیفی اســت که علیرضــا وجهی در قامت معاون دانشــجویی 
دانشــگاه تهران از آن برای اتفاق تلخ روز شنبه دانشــکده فنی دانشگاه تهران استفاده کرد. 
روز شنبه گزارش ها از دانشگاه تهران حکایت از مرگ یک دانشجوی دختر داشت. کمی بعد، 
مسئولان دانشگاه تهران در اظهاراتی رسمی اعلام کردند «زهرا. ج» دانشجوی دوره دکترای 
رشــته برق این دانشگاه در دانشــکده فنی خود را از طبقه اول به پایین پرت کرده و فورا به 
بیمارســتان منتقل شــده تا روند درمان او آغاز شــود؛ روندی که البته بی نتیجه بود و «زهرا 

جلیلیان» روز گذشته جان خود را از دست داد.
معاون دانشجویی دانشــگاه تهران دیروز در اظهاراتی که شبکه تهران آن را پخش کرد، 
دلیل اتفاق رخ داده را بر ســر اختلاف دانشــجو و استاد بر سر درج یک نام در پای یک مقاله 
اعلام کرد. به گفته این مقام مســئول، اســتاد بر درج نام نفر سوم اصرار کرده و گفته که «او 
هم کمک کرده» اما دانشجو با این مسئله مخالفت می کند و از اتاق خود که در آن مشغول 
رایزنی با استاد دانشکده فنی بوده، خارج شده و خود را به پایین پرتاب می کند. آنچه پذیرش 
این روایت را سخت می کند، نوع خروج دانشجو از اتاق بود. به گفته وجهی، این دانشجو به 
هنگام خروج از اتاقی که با استاد در آن مشغول گفت وگو بوده، نه لپ تاپش را با خود حمل 
می کند و نه کیفش را. معاون دانشجویی دانشگاه تهران همچنین گفته است این دانشجوی 
مقطع دکترا پس از خروج از اتاق، روی لبه پله ها منتهی به طبقه اول نشسته و سپس خود 

را به پایین پرت کرده است.
تشکیل کمیته حقیقت یاب

با انتشــار روایت معاون دانشجویی دانشگاه تهران گمانه زنی های مختلفی در شبکه های 
اجتماعی مطرح شــد. عده ای موضوع را به اعتراضات ربط دادند که پیگیری های «شــبکه 
شرق» به کلی این سناریو را رد می کند. عده ای دیگر اما خلاصه کردن موضوع به «مقاله» را 
کمی دور از ذهن توصیف کردند؛ توصیفی که در محیط دانشــگاه تهران و میان دانشجویان 
هم از دیروز تا حالا خریداران بیشــتری داشــت. از قرار معلوم مجموعه مســئولان دانشگاه 
تهران هم چندان موضوع «وقوع اختلاف بر ســر مقاله» و خودکشــی یک دانشجوی مقطع 
دکترا را باور ندارند و احتمالا به همین علت هم اقدام به تشکیل کمیته حقیقت یاب کرده اند.
رئیس مرکز حوزه ریاســت دانشــگاه، مدیر کل حراست و رئیس مرکز مشاوره دانشگاه که 
از مدیران زیرمجموعه معاونت دانشجویی دانشگاه تهران به شمار می رود، سه عضو کمیته 
حقیقت یاب دانشــگاه تهران برای اتفاق رخ داده هستند. خبری از دانشجویان یا تشکل های 
دانشــجویی در این کمیته نیست. یک منبع مطلع در دانشگاه تهران درباره جزئیات اقداماتی 
که قرار اســت توسط کمیته حقیقت یاب صورت بگیرد، به «شبکه شرق» گفت: «دستور دکتر 
مقیمی به ســتاد این است که گزارش جامعی برای اســتحضار ذی نفعان و همین طور ارائه 
به مراجع رســمی تهیه کنند. این گزارش قرار است علاوه بر انجام وظیفه دانشگاه، موضوع 
را از ابعاد روانی و امنیتی هم بررســی کرده و یافته های خود را به صورت مســتند به افکار 

عمومی ارائه کند».
آن طور  که «شــبکه شرق» مطلع شده، رئیس دانشــگاه تهران هیچ محدودیت زمانی ای 
بــرای کار ایــن کمیته در نظر نگرفته و فقــط تأکید کرده که این کمیته بایــد «در اولین زمان 
ممکن» گزارش خود را به دانشــگاه و افکار عمومی اعلام کند. منبع مطلع «شــبکه شرق» 
درباره شــیوه گردآوری یافته ها درباره اتفاق رخ داده در دانشگاه تهران نیز گفت: «بنا بر تأکید 
رئیس دانشــگاه تهران، قرار نیســت در گزارش کمیته از هیچ کس جانبداری شود. هرآنچه 
اتفاق افتاده بر اســاس گفت وگو با شــاهدان عینی، اعضای خانواده دانشجو و دوستانش و 
مجموعه اطلاعات ارائه شــده  از ســوی آنان، جمع آوری خواهد شد. سپس دانشگاه گزارش 
نهایــی را آماده خواهد کرد و به افکار عمومی ارائه می کند تا در حکم ســندی باشــد برای 

بررسی موضوع».
استاد کجاست؟!

زهرا جلیلیان روز گذشــته جان خود را از دســت داد و از دیروز هویتش در رسانه ها 
اعلام شد، اما هیچ خبری درباره هویت استادی که با جلیلیان در اتاق کار این دانشجوی 
دوره دکترا تنها بوده، نیست. در فضای دانشگاه تهران، دست کم سه نام میان دانشجویان 
مطرح اســت ولی حداقل تا لحظه نگارش این گزارش، دانشگاه حاضر به اعلام هویت 
اســتاد خود نشده است. پیگیری های «شبکه شــرق» همچنین حکایت از آن دارد که با 
وجود تشــکیل کمیته حقیقت یاب از ســوی دانشگاه تهران، اســتاد مدنظر از کار تعلیق 
نشــده و محدودیتی از ســوی دانشــگاه برای او در نظر گرفته نشده اســت. دو منبع از 
دانشــگاه تهران این مســئله را تأیید کردند. پیگیری های «شبکه شرق» از منابع مختلف 
اما نشان داد که استاد مدنظر از دیروز سر کلاس های درس خود حاضر نشده است. این 
غیبت اما به دانشــگاه تهران برنمی گردد و از قرار معلوم ماجرا به کنش و واکنش های 
صورت گرفته میان اســتاد و اقوام زهرا جلیلیان ارتباط دارد. یک منبع در دانشگاه تهران 
به «شــبکه شــرق» گفت  در صورت اثبات خطای استاد، بر اســاس قانون با او برخورد 

خواهد شد.
خودکشی به خاطر مقاله؛ روایتی که دانشجویان نمی پذیرند

دو دانشجوی مقطع دکترا در رشته برق دانشگاه تهران در گفت وگوهای جداگانه با «شبکه شرق» 
روایت ارائه شــده از سوی معاون دانشجویی دانشگاه تهران را مبنی بر اینکه تمام اختلاف دانشجو 
و اســتاد بر سر مقاله بوده، رد کردند. در فضای دانشــگاه تهران، دانشجویان موضوعی شخصی را 
عامل اختلاف استاد و دانشجو می دانند که رد یا تأیید آنان از سوی «شبکه شرق» امکان پذیر نیست، 
اما از قرار معلوم دانشــگاه و خانواده جلیلیان نیز چندان به روایت بروز اختلاف بر ســر یک مقاله 
اعتقاد ندارند که اگر چنین بود، نه نیازی به تشــکیل کمیته حقیقت یاب از ســوی مسئولان دانشگاه 
بود و نه پنهان شــدن اســتاد و پرهیزش از دیدار با اقوام و برادران دانشــجوی جان باخته دانشگاه 
تهران. آنچه روایت معاون دانشــجویی را غیرقابل باورتر می کند، آن است که در فضای دانشگاهی 
ایران، حذف و اضافه اسامی افراد در مقالات با صلاح دید استادان به امری عادی بدل شده و تقریبا 
تمام دانشجویان در مقاطع تحصیلی مختلف با آن مواجه شده اند. بااین حال، دانشگاه تهران اصرار 
دارد تا زمان اعلام نظر کمیته حقیقت یاب، از ســناریوپردازی خــودداری کند. خانواده جلیلیان نیز 
فعلا سکوت کرده اند. از این رو فعلا چاره ای نیست جز صبر برای انتشار گزارش کمیته حقیقت یاب و 

بررسی موارد ذکر شده در آن.

از گلایه  رئیسی به دلیل فشار مجلس برای انتصابات تا
 خبر افزایش ۲۰ درصدی دستمزدها در ۱۴۰۲

غیرعلنی های بهارستان
 و پاستور

ملت
خانه 
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